
سال چهارم2    سیاسـت  
شماره 1002 a r m a n m e l i . i r

دوشنبه 
1400 .02 .13
20رمضان 3/1442 می 2021

آب شورای ائتلاف و 
وحدت با لاریجانی در 

یک جوی نمی رود

دبیر کل جامعه اسلامی مهندسان 
در خصوص احتمال کاندیداتوری 
اظهار  انتخابات  در  لاریجانی 
داشت: اواخر ماه شعبان من با آقای 
لاریجانی ملاقات داشتم، ایشان به 
صورت جدی می گفت »من نامزد 
نیستم«. شورای وحدت تا جایی که 
ما اطلاع داریم، سراغ کسانی رفته 
که اینها خودشان اعلام کردند »ما 
نامزد هستیم« یا یکی از نزدیکانشان 
گفته ایشان نامزد هست و آن فرد 
هم موضوع را تکذیب نکرده، ولی 
آقای لاریجانی هر کسی از ایشان 
سوال می کند، می گوید »نه، من 
نیستم«. محمدرضا باهنر گفت:  باز 
می گویم در عالم سیاست معنایش 
این نیست که ایشان متعهد است، 
قسم خورده است یا به کسی امضا 
داده است که نیاید، اما در فضای 
سیاسی ایشان الان خودش که اعلام 
کند جزو کاندیداها نیستم. وی افزود: 
از روز اول که شورای وحدت راه افتاد، 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب گفتند 
»این شورای وحدتی ها دنبال نامزدی 
آقای لاریجانی هستند«. به همین 
دلیل شاید شورای وحدت یک مقدار 
محتاطانه دارد برخورد می کند، اما 
این  رویکرد نه لهَِ آقای لاریجانی و نه 

علیه آقای لاریجانی است.

فساد در کشور ما 
سیستمی نیست 

رئیس قوه قـــضاییه در بیست 
و ششمین نشســت نخبگانی ویژه 
ماه های رمضان تأکید کرد: دشمن 
تلاش می کند این گونه تبلیغ کند 
که فساد در کشور ما سیستماتیک 
است، اما من می گویم که فساد در 
کشور ما سیستمی نیست بلکه یک 
استثناء در یک اداره و سازمان است. 
سید ابراهیم رئیسی افزود: ممکن است 
افراد مختلفی در یک پرونده درگیر 
فساد شده باشند، اما فساد در کشور 
سیستمی نیست، ولی قطعاً مبارزه با 
فساد سیستماتیک است و سینماگران 
می توانند در فیلم های خود نشان دهند 
که آنچه در کشور وجود دارد، اراده نظام 
برای مقابله با فساد است. رئیس دستگاه 
قضا گفت: هاضمه انقلاب اسلامی و 
ذات نظام اسلامی ما فسادپذیری ندارد 
و این که یک گوشه ای در یک سازمان 
اداری فساد می شود که اگر به آن 
توجه نشود مانند هر آسیب اجتماعی 
بزرگ تر می شود، اما این مساله مربوط 
به مجموعه نظام نمی شود و حتماً با آن 

برخورد می شود.

مذاکره ای بدون اذن 
رهبری انجام نشده است

یک نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
در خصوص کاندیدای نظامی  و تاثیر 
روحیه نظامی گری اظهار داشت: اولا که 
نظامی گری را باید تعریف کرد، نظامی یعنی 
چه؟ آیا یک فرد نظامی معادل نظامی گری 
است؟ اینکه شما می گویید یعنی بستن 
و گرفتن و محدود کردن و حذف کردن، 
این تعریف رفتار میلیتاریستی است. سردار 
حسین دهقان گفت: من باورم بر این نیست 
و قاطعانه می گویم که نگاهم چنین نیست. 
معتقدم شما هر زمان که جامعه را ببندید 
و هر امری را به جامعه تحمیل کنید به 
یاد داشته باشد که یک پاسخ آنی دریافت 
می کنید و یک جریان درازمدت. در آن 
طرف تنش متراکم خواهد شد و ظرفیت 
برای پاسخ خشونت آمیز ایجاد می شود، در 
این سمت هم فضای برخورد خشونت آمیز 
به وجود می آید. در مجموع اعتقاد دارم 
هیچ گاه تحمیل جواب نمی دهد. وی در 
خصوص مذاکره با غرب بیان کرد: تاکنون 
مذاکره ای بدون تایید رهبری انجام شده 
است؟ به نظر من رهبری برای مذاکرات 
اصولی را قائل هستند که اگر این اصول 
رعایت شود حتما مخالفتی با مذاکره ندارند 
و بلکه خودشان نیز آغاز کننده خواهند بود.

سـرمقــاله

نباید در خصوص آنچه که وزیرخارجه در روزهای اخیر گفته 
است، دچار سردرگمی شد، زیرا تناقضی در آن نیست و روسیه 
نیز خطوط قرمزی دارد و مسائل راهبردی خود را دنبال می کند. 
تناقضی در تلاش روسیه برای احیای برجام و مخالفت های آنها 
با برخی موارد نیست. روسیه همچون آمریکا نمی خواهد ایران 
هسته ای را ببیند و به شش قطعنامه تحریمی علیه ایران، رای 
مثبت داده اند. آنچه که وزیرخارجه ما در فایل صوتی منتشر 
شده در خصوص روسیه می گوید، در کتاب خاطرات جان کری 
نیز به شکلی دیگر عنوان شده است و نشان می دهد که روسیه 
همواره به دنبال استفاده از ایران به عنوان اهرمی علیه آمریکا 
بوده است و خطوط  قرمزی نیز در این راستا ترسیم کرده اند. 
رای مثبت آنها به شش قطعنامه تحریمی علیه ایران نیز گویای 
همین مساله است. وزیرخارجه نکته جدیدی را مطرح نکرده 
است بلکه شنیدن این صحبت ها از زبان وزیرخارجه حساسیت 
ایجاد کرده است. روسیه و چین در شرایط فعلی علاقه مند 
هستند که فعالیت جدی و نقش آفرینی موثری در احیای برجام 
داشته باشند و قطعا روس ها بیش از ایران نمی خواهند که برجام 
و مذاکرات وین تحت تاثیر انتشار فایل صوتی وزیرخارجه قرار 
گیرد. امروز یک صف آرای سیاسی و نظامی در برخی نقاط 
جهان میان روسیه و برخی کشورهای غربی به وجود آمده است 
و در همین راستا تلاش می کنند تا تنش ها چندوجهی نشده و 
با احیای برجام به گونه ای از همکاری و مدیریت تنش رسند. 
روسیه به این نتیجه رسیده است که احیای برجام می تواند یک 
کمک بسزایی در راستای همکاری ایران و روسیه داشته باشد 
و یک روزنه جدیدی برای آنها ایجاد کند تا همکاری های خود 
را توسعه دهند. در همین راستا در این روزها اخباری از وین 
شنیده می شود که حاوی سیگنال های مثبت است. امروز خبر 
احیای برجام به واقعیت نزدیک تر است و سیگنال های منفی 
را بیشتر این روزها از سوی جیک سالیوان دریافت می کنیم 
که نگاه بسیار خوبی نسبت به ایران و برجام ندارد و برخلاف 
بلینکن کمتر سیگنال مثبت از او دریافت می شود. بلینکن 
بیشتر بر دیپلماسی تاکید دارد و نگاهی مثبت دارد که نشان 
می دهد شکافی در درون کاخ سفید نیز وجود دارد و به همین 
علت احیای برجام در اوایل با کندی رو به جلو می رفت و امروز 
نیز به نظر می رسد تا حدودی سخت گیری ها از این جناح باشد. 
از سوی دیگر باید توجه داشت که تغییر رویکرد سعودی ها از 
یکسو و تلاش و سفر وزیرخارجه به کشورهای عربی منطقه و 
استقبال از ایران نشان داد که مجموعه کشورهای حاشیه خلیج 
فارس نیز به دنبال ترمیم روابط با ایران هستند که این هم 
زمان با یک روند جهانی پیش می رود. تمامی این موارد همان 
سیگنال هایی هستند که نشان می دهد بزودی باید منتظر یک 
توافق و به دنبال آن گشایش هایی در عرصه بین المللی بود. 
آغاز خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان نیز در تداوم همین 

اتفاقات در حال رقم خوردن است.

آنچه که در پیش است

مرتضی مکی
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

تفرق و عدم اجماع هم در جریان اصول گرا و هم جریان 
اصلاح طلب وجود دارد. این موضوع یک عارضه است که هر دو 
جریان با آن درگیر هستند. احزاب اصلاح طلب گفته اند، تابع 
نظر نهاد اجماع ساز اصلاحاتند اما اینکه نظر نهاد اجماع ساز 
چه باشد و ببینیم آیا همه در آینده بر آن تمکین خواهند 
کرد یا خیر، مشخص نیست. اصولگرایان نیز هنوز به وحدت 
نرسیده و منتظر مشخص شدن آرایش نیروهای نامزد در 
انتخاباتند. آیا آقایان رئیسی یا قالیباف ثبت نام خواهند 
کرد؟ طرف مقابل آنان چه کسی خواهد بود؟ متناسب با این 
شرایط، ممکن است، اصول گرایان به اجماعی حداکثری یا 
مطلق برسند. اجماع مطلق یعنی همه جریانات سیاسی 
اصول گرا بدون اختلاف بر یک نفر اجماع کنند و اجماع 
حداکثری یعنی اکثر جریان ها 1 نفر را برای نامزدی انتخاب 
کنند و جریانات دیگر نیز بر فرد دیگری اجماع کنند. بهتر 
است آقای رئیسی به خاطر اهمیت قوه قضائیه در این دستگاه  
باقی بمانند. ایشان باید کاری را که شروع کرده اند، ادامه 
بدهند اما اگر نظر ایشان بر نامزدی در انتخابات باشد، مسأله 
به گونه ای دیگر خواهد بود. اگر آقای رئیسی در انتخابات 
حاضر نشوند، آقای قالیباف نامزد خواهند شد. بدون شک 
این مسأله نه خبر، بلکه تحلیل است. طبیعتا اجماعی که بر 
آقای رئیسی وجود دارد، برای آقای قالیباف وجود نخواهد 
داشت و کمتر خواهد شد. به عبارت دیگر در صورت نامزدی 
آقای قالیباف به جای آقای رئیسی، به جای اجماع مطلق 
شاهد اجماع حداکثری خواهیم بود. تعدد نامزدهای فعلی به 
معنای تعدد نامزدها در صحنه نهایی انتخابات نیست، زیرا ما 
مرحله ای به نام شورای نگهبان را داریم. اگر به عنوان مثال 20 
چهره شناخته شده از جریانات سیاسی در انتخابات ثبت نام 
کنند، عملا تعداد محدود خواهد شد و شاید این شورا 4 یا 5 
نفر را بیشتر تایید صلاحیت نکند، بنابراین تعداد نامزدها به 
طور طبیعی کم خواهد شد. احتمال دارد، در 1400 شاهد 
اتفاقاتی از آن دست که در انتخابات های سال های 84 و 
92 رخ داد باشیم و تعداد نامزدهای یکی از جریان ها سبب 
پیروزی رقیب شود. با این حال یقینا اصلاح طلبان از حیث 
پایگاه اجتماعی وضعیت خوبی ندارند اما این مسأله بدان معنا 
نیست که اصول گرایان قطعا پیروز خواهند بود. تعدد نامزد 
از جهتی خوب و از جهت دیگر منفی است. اگر تعدد نامزد 
در حد 2 الی 3 نفر باشد، می تواند مطلوب قلمداد شود، زیرا 
فشار بر نامزد اصلی وارد نخواهد شد اما اگر تعداد بیش از این 
باشد، تفرق آرا به وجود خواهد آمد و ممکن است، جریان 
رقیب پیروز میدان شود و از فضا به نفع خود استفاده کند. این 

مسأله درباره هر دو جریان صدق خواهد کرد.

اجماع اصولگرایان و چندنکته

ناصر ایمانی
فعالسیاسیاصولگرا

واکنش ظریف: متاسفم اسباب 
تکدر خاطر رهبری شدم

آرمان ملی: به دنبال بیانات دیروز رهبر معظم انقلاب، 
محمد جواد ظریف در پیامی که از صفحه اینستاگرام 
او منتشر شدبا ابراز تاسف از اسباب تکدر خاطر مقام 
معظم رهبری ابراز امیدواری کرد که بتواند در اجرای 
بی کم و کاست منویات ایشان برای پیشرفت ایران 
بکوشد. وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به 
سخنان مقام معظم رهبری در مورد فایل صوتی 
منتشرشده از صحبت های او مطلبی را منتشر کرد. 
متن پست اینستاگرامی محمدجواد ظریف به شرح زیر 
است: »بسم ا... الرحمن الرحیم- لا حول و لا قوة الا با... 
العلی العظیم- حسبنا ا... و نعم الوکیل، نعم المولی و نعم 
النصیر-بیانات مشفقانه مقام معظم رهبری همچون 
همیشه برای من و همکارانم ختم کلام و نقطه پایانی 
برای بحث های کارشناسی است. به عنوان یک کارگزار 
و پژوهشگر روابط خارجی، همواره باور داشته ام برای 
قوام این مرز و بوم خدایی، سیاست خارجی باید موضوع 
وفاق و انسجام ملی باشد و از بالاترین سطح مدیریت و 
هدایت شود و بر این اساس پیروی از نظرات و تصمیمات 
رهبری ضرورتی غیرقابل انکار برای سیاست خارجی 
است. بسیار متأسفم که برخی نقطه نظرات شخصی 
که صرفا برای انتقال صادقانه تجربیات و بدون قصدی 
برای انتشار بیان شده بود، دزدانه منتشر و به صورت 
گزینشی مورد بهره برداری و دستمایه خصومت ورزی 
بدخواهان کشور و مردم و انقلاب گردید و اسباب تکدر 
خاطر شریف مقام معظم رهبری را فراهم آورد.  امیدوارم 
به یاری خدا اینجانب و همکارانم بتوانیم در کنار دیگر 
خدمتگزاران در اجرای بی کم و کاست منویات مقام 
معظم رهبری برای پیشرفت ایران عزیزمان یکدل و 

یکصدا کوشا باشیم.«

کارگران حق دارند معترض باشند
معاون اول رئیس جمهوری در حساب کاربری 
خود در اینستاگرام با تبریک روز کارگر نوشت: 
» نقش بی بدیل کارگران سخت کوش و عزیز در 
تولید کشور به خصوص در دوران سخت تحریم 
و همه گیری کرونا از هر زمان دیگری بر همگان 
روشن شد. دولت در حد توانش تلاش کرده تا 
مشکلات معیشتی آنها را کم کند. می دانم در 
این زمینه موفقیت لازم را نداشته ایم و حق دارند 
که معترض باشند. امیدوارم با بهتر شدن شرایط 
اقتصادی کشور بتوانیم این دین را ادا کنیم.« 
اسحاق جهانگیری در حساب کاربری خود در 
توئیتر با تبریک به مناسبت فرارسیدن روز معلم 
نوشت: » معلمان و استادان گرانقدر از جمله 
بالاترین گروه های مرجع جامعه ما هستند. باید 
این منزلت اجتماعی را به امکانی برای ارتقای 
فرصت ها و سرمایه های اقتصادی و انسانی و علمی 
کشور و حل مسائل و مشکلات این طبقات مولد و 

آینده ساز تبدیل کنیم.«

سرتیپ افشار هم کاندیدا شد
رئیس اندیشکده جنگ نرم دانشگاه دفاع ملی با 
برگزاری نشستی خبری و ارائه بیانیه ای، آمادگی 
خود برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
را اعلام کرد. در بیانیه سردار افشار آمده است: 
»امروز مقاومت ها و موقعیت های ملت ایران 
چشم جهانیان را خیره کرده است و مکتب اسلام 
دل ها و عقل های جهانیان را مجذوب پیام های 
خویش ساخته و امنیت و استقلال کشور زبانزد 
خاص و عام نموده است. در این شرایط اولاً 
دولتمردان در پی ناکارآمدی اجرائی خویش و 
شکست مذاکرات بی حاصل هشت ساله درصدد 
فرافکنی و حاشیه سازی برای سرپوش گذاشتن 
بر فرصت سوزی های خود هستند و ثانیاً استکبار 
جهانی برای بقای خود و جلوگیری از اوج گرفتن 
مجدد الهام بخشی و موج جدید بیداری اسلامی 
با حل مشکلات کشور بدست مدیران انقلابی 
به تکاپو افتاده و برای دخالت خود به بازی با 
تحریم ها و بازگشت پوششی به برجام تمسک 
جسته و عملیات نرم افزاری بدست جریان های 
التقاطی و عناصر نفوذی را دستمایه خود قرار 

داده است.«

کتاب سند تحول قضائی منتشر شد
کتاب سند تحول قضائی منتشر شد. شنبه ۶ دی 
1399 »سند تحول قضائیه« از سوی رئیس قوه 
قضائیه ابلاغ شد. مرکز رسانه قوه قضائیه در این 
باره اعلام کرد: در فرایند نگارش سند تحول 
قضائی، ۷ مأموریت اصلی قوه قضائیه منبعث از 
تکالیف تعیین شده در قانون اساسی و همچنین 
سیاست های کلی نظام، مبنای تدوین سند شد. 
مسیر تحول قضائی بر اساس برنامه ای آغاز شد 
که آیت ا... رئیسی قبل از تصدی سمت ریاست 
دستگاه قضا آن را خدمت مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( ارائه و با موافقت و استقبال ایشان 
نسبت به مفاد این برنامه، تحولات وارد بخش 

اجرائی گردید.

خلیلیان کاندیدای ریاست 
جمهوری شد

صادق خلیلیان، وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم 
و استاد دانشگاه تربیت مدرس با صدور بیانیه ای 
ضمن تشریح برنامه ها و سوابق در سیزدهمین 
انتخابات ریاست جمهوری اعلام کاندیداتوری 
کرد. در بیانیه خلیلیان آمده است:» تجربه آقای 
روحانی پیش روی ماست؛ وجود یک رئیس 
جمهور و دولت منفعل، ضعیف، غیرپاسخگو و کم 
تدبیر که سبب طمع دشمنان گردیده و مشکلات 
کشور لاینحل باقیمانده است. بعد از گذشت هشت 
سال، کشور در وضعیت رکود مزمن، بیکاری، 
تورم، فقر، تبعیض، فاصله طبقاتی و فساد برخی 
دولتمردان و بستگان آنها بسر می برد. هشت سال 
زمان که می  توانست منجر به تحقق اقتصادی پویا 
و کشوری توسعه یافته شود عملًا از دست رفت و 

دیگر قابل برگشت نیست.«

اخـــبار کوتاه

رهبر انقلاب در سخنرانی تلویزیونی: 

كانديداها حرف های بدون پشتوانه نزنند

مقــام مــعظم رهبری عصر دیروز در نوزدهمین 
روز از ماه مبارک رمضان و به مناسبت ایام شهادت 
امیرالمؤمنین )ع(، روز کارگر و روز معلم در یک سخنرانی 
تلویزیونی با ملت ایران سخن گفتند. حضرت آیت ا... 
خامنه ای اظهار داشتند: در مورد امیرالمومنین و معرفی 
شخصیت این بزرگوار، یک مرحله، مرحله امامت است. 
امامت نه به معنای ریاست دین و دنیا بلکه آن امامتی که 
خدا متعال به حضرت ابراهیم)ع( فرمود»إنِیِّ جاعِلُکَ 
للِنَّاسِ إمِاماً«. این امامت مربوط به اواخر دوران زندگی 
حضرت ابراهیم)ع( بود. این امامت مرحله بالاتری بود و با 
ترازوهای عرفی قابل اندازه گیری نیست. ایشان فرمودند: 
این یک مقام والا و عالی است و فهم آن از دسترس ما 
خارج است. غیر از معصومین، نخبگان و بزرگانی بودند 
که به مفاهیم عالی امامت دست یافتند لکن با قطع نظر از 
این رتبه بالا و مهم، حضرت امیر براثر معیارهای دنیوی 
هم یک شخصیت بی نظیر است و بعد از پیامبر نمی توان 
شخصیتی را با این رتبه های معنوی نشان داد. حتی غیر از 
شیعه و غیر مسلمان هم ایشان را دوست می دارند. در این 
خصوصیات، عدالت آن بزرگوار چشم گیر است. عدالت 
گسترده و بدون اغماض، زهد و بی اعتنایی به دنیا برای 
شخص خود، شجاعت آن بزرگوار، دل رحیم آن بزرگوار 
و عزم راسخ ایشان نسبت به زورگویان و ستمکاران و 
مستکبران و دریای حکمت او. رفتار او کوه استوار بود 
و چیزهای عجیبی در زندگی  آن بزرگوار وجود داشت 
که دشمنان ایشان هم به آن اعتراف کردند.  مقام معظم 
رهبری بیان کردند: در همه این خصوصیات آن بزرگوار 
در اوج کمال است و در منتهای فراوانی و درخشانی 
وجود دارد و باید آن را الگو قرار دهیم. در این زمینه ها 
ما عقب هستیم و باید هم در مسائل شخصی به ایشان 
اقتدا کرد و هم در آداب حکومت. باید همین روش، 
همین عدالت، همین شجاعت و همین زهد را در عمل و 
رفتار رعایت کنیم. ایشان عنوان کردند: خدا را شکر که 
مردانی فداکاری در زمان ما بودند که در این جهات و در 
شهادت به امیرالمومنین اقتدا کردند. آرزوی شهادت 
داشتند و خدای متعال شهادت را نصیبشان کرد. شهید 
سلیمانی را تهدید کرده بودند که تو را به قتل می رسانیم 
اما ایشان گفته بودند که من را به چیزی تهدید می کنند 

که من در کوه و بیایان دنبالش می گردم.

 گــشودن مــعیشت معلمان وظیفه دولت 
و مجلس است

 مقام معظم رهبری با اشاره به روز معلم گفتند: 
خصوصیتی در شهید مطهری است که در همه معلمین، 
چه معلمین حوزه های چه دانشگاه ها و چه معلمان 
آموزش و پرورش باید این خصوصیات الگو باشد. شهید 
مطهری فیلسوف فقیه و عالم بود ولی ویژگی اصلی او 
این بود که هم تولید فکر می کرد و هم نشر فکر که نشر 
فکر خیلی مهم است. این بزرگوار آرام و قرار نداشت و 
دائم در فکر بود و دغدغه داشت که فکر درست و متقن 
و عمقی را بین مخاطبان خود نشر دهد و یک جهاد نرم 
افزاری تمام عیار را در سالهای متمادی شروع کرده بود 
و با امواج مهاجم مواجه می شد و با آنها برخورد می کرد 
و به آنها غلبه پیدا می کرد. چه تفکرات مارکسیستی و 
چه تفکرات لیبرالیستی رایج در غرب. حضرت آیت ا... 
خامنه ای ادامه دادند: شهید مطهری تکلیف گرا بود و 
دغدغه تکلیف داشت. هرگز بیکار نماند میراث علمی 
پیشنیان در اختیارش بود و خود او نیز اندیشه های 
فراوانی را به آن اضافه کرده بود و همه این مفاهیم را در 
اختیار مخاطبان خود قرار می داد. چه در سخنرانی، چه 
در نوشتجات و چه در کلاس های درس این مفاهیم را 
در اختیار مخاطبان قرار می داد. این بزرگوار وضع فکری 
و عملی اینچنینی داشت و مهم این بود که همه ظرفیت 
حوزه فکر و علم را به مرحله مورد نیاز و به نیازهای جامعه 
نزدیک می کرد و اولویت فکری جامعه ملاک حرکت او 
بود و او این اولویت ها را خوب تشخیص می داد.  جامعه 
ارزشمند معلمان ما باید این مسئله و این رویکرد را 
مدنظر خود قرار دهد. ایشان گفتند: معلمان توجه داشته 
باشند که باید از فکر مخاطب خودشان ازجمله دانشجو 
و دانش آموز صیانت کنند. همچنان که شهید مطهری 
این کار را می کرد. در کشور امکان آموزش این مقدار در 
سرتاسر کشور در گذشته فراهم نبود ولی امروز به برکت 
انقلاب و جمهوری اسلامی این امکانات فراهم آمده است 
که خود معلمان عزیز هم بخشی از این امکانات هستند. 
بنابراین می توان این جورگفت که معلمان افسران سپاه 
پیشرفت کشور هستند و اگر حرکت عمومی پیشرفت 
کشور را به یک سپاه تشبیه کرد افسران جوان این میدان 
معلمان جوان هستند. حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند:  

یک روی دیگر این صفحه این است که در کشور ما در 
کمتر زمانی جوان ها و نوجوانان ما اینگونه مو رد تهاجم 
فکری و اخلاقی قرار گرفتند؛ البته در دوران پهلوی این 
تهاجم از جانب حاکمیت صورت می گرفت. دست اندر 
کاران باید کاری کنند که ریزش ها نزدیک به صفر باشد 
و رویش ها در حداکثر قرار گیرند البته دیگران هم در 
قبال جامعه معلمان مسئولیت سنگین دارند. مسئله 
اصلی بالا بردن جایگاه و شان معلمی است. شان معلمی 
بالا است که باید به همه تفهیم کنیم. درباره کارگرهم 
همین مسئله وجود دارد. آموزش پرورش، رسانه ها و 
دستگاه های فرهنگی باید نقش ایفا کنند تا جایگاه 
والای معلم را به مردم معرفی کنند. البته گشودن 
معیشت معلمان نیز بسیار مهم است که وظیفه دولت 

و مجلس است.
  به تعطیلی کشاندن کارخانه ها خیانت است

حضرت  آیت ا... خامنه ای بیان کردند:  راجع به مساله 
روز کارگر ما سال گذشته برنامه خوبی داشتیم برنامه 
دورادور بود ولی با مراکز متعدد کارگری ارتباط تصویری 
برقرار شد و با کارگران دیدار کردیم ولی امسال متاسفانه 
با رواج اخیر کرونا امکان این مسئله نیز میسر نشد و این 
تبعه انگلیسی ویروس ظاهرا خطرش از دیگر انواع کرونا 
بیشتر است.  در ارتباط با حمایت از کارگران و ایجاد کار 
دو سه مطلب عرض می کنم. در ارتباط با تمجید کار 
همین بس که خدا و پیغمبر دست او را دوست دارد. 
پیغمبر خدا دست کارگر را بوسید. ایشان گفتند:  در یک 
اقتصاد تولید محور که قصد دارد روی پای خود بایستد 
کارگر نقش اصلی را ایفا می کند و یکی از مهمترین نقش 
ها با کارگر است چرا که تولید وابسته به کارگر است. این 
نقش از نقش هایی است که مردم باید به آن توجه کنند 
و باید به فرهنگ عمومی تبدیل شود و دستگاه های 
تبلیغی در این حوزه نیز فعالیت کنند. مقام معظم 
رهبری عنوان کردند: اگر برنامه ریزی در مورد ایجاد 
اشتغال دولت ها داشته باشند و این برنامه با انضباط دنبال 
شود و از ظرفیت ها استفاده شود، کمک بزرگی به اقتصاد 
کشور می کند و سلامت اقتصاد و رشد اقتصادی وابسته 
به این است. ایجاد اشتغال فقط برکات اقتصادی ندارد 

بلکه برکات اجتماعی و سیاسی هم دارد...
ادامه صفحه 11 

رئیس جمهور:

تامین فوری واكسن در پیچ و خم اداری معطل نشود
آرمان ملی: دویست و بیست و دومین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت صبح 
یکشنبه به ریاست حسن روحانی رئیس جمهور برگزار شد و در ابتدای جلسه اقدامات 
انجام شده برای تامین اعتبار ریالی و ارزی تامین و خرید واکسن مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. سرعت بخشیدن در تولید و واردات واکسن، تسریع در تخصیص اعتبار 
ارزی و ریالی از سوی بانک مرکزی، هماهنگی میان دستگاه های مختلف در داخل و 
نمایندگی های ایران در خارج از کشور برای تسهیل واردات و استفاده وزارت بهداشت 
و درمان از ظرفیت بخش خصوصی برای واردات واکسن از جمله موضوعات مورد بحث 
درخصوص تامین واکسن بود. رئیس جمهور با تاکید بر اولویت تهیه و تامین واکسن 
در برنامه های دولت گفت: مقابله با کرونا در گرو دو اصل رعایت دستورالعمل ها و 
واکسیناسیون است. همانطور که رعایت دستورالعمل ها وظیفه همه اقشار مردم است، 
دولت نیز تامین و ساخت واکسن را به عنوان اصل اول همه فعالیت های خود تعیین 
کرده است. دکتر روحانی ادامه داد: دولت با اختصاص ارز لازم مشکل تامین منابع 
را برای خرید و واردات واکسن، حل کرده است و از این نظر هیچ یک از دستگاه های 
ذیربط نباید اجازه دهند تامین فوری واکسن در پیچ و خم مراحل اداری معطل شود 
و واکسن لازم طبق اولویت های تعیین شده، در اختیار گروه های مختلف جامعه قرار 

گیرد. به دنبال تزریق به کادر درمان، افراد در گروه های سنی بیش از ۶5 سال و افراد 
با بیماری های زمینه ای در اولویت ارائه خدمات قرار می گیرند. گزارش بانک مرکزی 
از وضعیت بازار ارز و افق مثبت با توجه به تحولات مورد انتظار پیش رو، موضوع بعدی 
جلسه بود و استفاده از شرایط مساعد برای تعادل در بازار و واقعی شدن نرخ ارز مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت. رئیس جمهور با تاکید بر شکست دشمن در جنگ اقتصادی 
و اذعان آنان به بی نتیجه بودن سیاست فشار حداکثری گفت: با شکست دشمن در 
جنگ اقتصادی و نزدیک شدن به آستانه رفع تحریم ها با توجه به مذاکرات اخیر، 
می توان امیدوار بود که اقتصاد کشور به مسیر تعادل و شکوفایی سال های 93 تا 9۶ 
بازگردد. دکتر روحانی با اشاره به سوءاستفاده عده ای در داخل و خارج از تحریم ها، 
اظهار داشت: این عده برای ممانعت از کاهش احتمالی نرخ ارز، کماکان به دنبال ایجاد 
مانع در برابر گشایش های احتمالی و ایجاد هراس و ناامیدی در میان جامعه و مردم 
به ویژه فعالان اقتصادی هستند ولی یکی از اهداف مهم دولت و بانک مرکزی، تعادل 
قیمت ارز، بالابردن ارزش پول ملی و شرایط مناسب قیمت کالا است. رئیس جمهور 
تصریح کرد: بدون تردید با حفظ انسجام و هماهنگی در کشور می توانیم در هفته های 

آتی شاهد گشایش های امیدبخش باشیم.

»آرمان ملی« از روند مذاکرات وین گزارش می کند:

چراغ های سبز و قرمز برجام همزمان روشن شد
  میخائیل اولیانوف: تلاش برای نتیجه گیری موفقیت آمیز مذاکرات سه هفته

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اگر به تاریخچه مذاکرات ایران و آمریکا 
از سال 92 تاکنون نگاه کنیم، ایران پیوسته با حسن نیت و مذاکره بر اساس اصول 
دیپلماسی با 1+5 گفت وگو کرد اما آمریکا در دوران ترامپ سیاست فشار حداکثری را 
در دستور کار قرار داد. اکنون با آغاز دور جدید مذاکرات ایران درباره مسأله هسته ای 
و رفع تحریم ها، ایران به حق، با سختگیری بیشتری در مذاکرات حاضر شده است و از 
اصول خود کوتاه نمی آید. با تمامی این احوال برخی پیش بینی ها بر این امر استوار است 
که مذاکرات وین تا 3 هفته دیگر به نتایجی خواهد رسید. در حال حاضر با خروج بسیاری 

از اشخاص حقیقی از فهرست تحریم های آمریکا موافقت شده است.
 بازگشت به پایتخت

ساعت ۷ شب روز شنبه، نشست کمسیون مشترک برجام در وین برگزار شد. در این 
نشست درباره لغو تحریم، هسته ای و ترتیبات اجرائی گفت وگو شد. مقرر شد پس از این 
جلسه هیأت ها به پایتخت ها بازگردند و گفت وگوها مجددا از جمعه آینده پی گرفته 
شود. نشست های وین از اواخر سال گذشته درباره دو مسأله بازگشت آمریکا و ایران به 
تعهدات برجامی و بازگشت آمریکا به برجام به عنوان عضو رسمی برگزار شد. در حال 
حاضر ایران اعلام کرده است که علاقه ای به گفت وگوی مستقیم با آمریکا نداشته و 
نمایندگان ایالات متحده با حضور در گراند هتل وین، از طریق طرف اروپایی در جریان 
مذاکرات قرار می گیرند. ایران تا زمان رفع تحریم ها و سنجش صحت این مسئله، 

بازگشت این کشور به برجام را نخواهد پذیرفت.
 به تفاهم نرسیدیم

نشست اخیر برجام واکنش هایی را نیز در پی داشت. به نقل از ینت نیوز، یک  منبع 
دیپلماتیک اروپایی روز شنبه اظهار کرد: »ما کار زیاد داشته و زمان کمی در اختیار 
داریم. امیدوار بودیم که این هفته به پیشرفت های بیشتری برسیم. ما هنوز درخصوص 
مهم ترین مسائل به تفاهم نرسیده ایم.« او در ادامه مدعی شد که موفقیت در این 
گفت وگوها همچنان امکان پذیر است اما تضمین  شده نیست. اگرچه مسئولان وزارت 
امور خارجه ایران تکیه بر اخبار صادر شده از سوی »منابع آگاه« را فاقد اعتبار ارزیابی 
می کنند، در صورت صحت نقل قول مذکور باید برای سرانجام مذاکرات وین نگران 
بود. دیپلمات های ایرانی بارها اعلام کرده اند که اجازه فرسایشی شدن گفت وگوها 
را نخواهند داد، بنابراین باید انتظار داشت، در دور آتی گفت وگوها نتایج قابل ارزیابی 

بیشتری مطرح شوند.
  پیشرفت های متوسطی حاصل شد

در ادامه واکنش ها به نشست وین، انریکه مورا، جانشین جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجه اتحادیه اروپا و دبیر سیاسی سرویس اقدامات خارجی اروپا، پس از 
جلسه کمیسیون مشترک برجام در توییتی نوشت: »کمیسیون مشترک برجام سومین 
هفته  گفت وگوها در وین را به پایان رساندند. پیشرفت های متوسطی حاصل شد اما 
جزئیات بیشتر، پیچیدگی های بیشتری را نیز به همراه دارد. ما برای ادامه کارها هفته  

آینده گرد هم می آییم.« سردی اظهارات مورا نشان از آن دارد که احتمالا مشکلی در 
روند گفت وگوها به وجود آمده است. متاسفانه اطلاعات بیشتری در خصوص علت تغییر 

بیان دیپلمات های امیدوار اروپایی وجود ندارد.
  برای رضایت مندی زود است

میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی وین، در صفحه توئیترش 
نوشت: »کمیسیون مشترک برجام نتایج فعلی مذاکرات وین را جمع بندی کرد. شاهد 
پیشرفت ثابتی هستیم، اگرچه هنوز مسائل حل نشده زیادی باقی مانده است. کمیسیون 
مشترک برجام دوباره در هفتم مه)جمعه( جلسه خواهد داشت. در این بین، کارشناسان 
به فعالیت در زمینه متن توافق آتی گفت وگو خواهند کرد. چگونه می توان وضعیت 
مذاکرات احیای برجام در وین را ارزیابی کرد؟ برای رضایتمندی خیلی زود است اما برای 
خوش بینی هوشیارانه و رو به افزایش دلیل داریم. یک موضع گیری کلی برای تلاش در 
جهت نتیجه گیری موفقیت آمیز مذاکرات در این سه هفته وجود دارد. خواهیم دید که 
کارآمد است یا نه.« تنها دیپلمات خوش بین به ادامه روند مذاکرات اولیافوف است. با این 
حال مشخص نیست که علت این خوش بینی روابط تقریبا دوستانه روسیه با ایران است 

یا این اظهارات باور قلبی اولیانوف هستند.
 مذاکرات فشرده است

گذشته از خوش بینی ها و بدبینی ها اما سیدعباس عراقچی معاون سیاسی وزارت امور 
خارجه و رئیس تیم مذاکره کننده ایران در وین، با خبرهای خوب نشست برجام را ترک 
کرد. عراقچی  بعدازظهر روز شنبه پس از نشست کمیسیون مشترک برجام در وین در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آمریکایی ها گفته اند بخش هایی ازتحریم ها را لغو خواهند 
کرد و آیا ایران این موضع را قبول دارد، اظهار کرد: »اگر دو طرف مواضع یکدیگر را قبول 
داشتند که نیازی به مذاکره نبود. مذاکره در خصوص همین اختلاف نظرهایی است 
که وجود دارد.« او با بیان اینکه این قدر مذاکره می کنیم که این مواضع به هم نزدیک 
شود و خواسته های ما مبتنی بر مواضع قطعی نظام تامین شود، تصریح کرد: »اگر تأمین 
شود، توافق خواهد بود و اگر تامین نشود طبیعی است که توافقی هم در کار نیست. 
همانطور که عرض کردم تحریم هایی که موضوعی و بخشی هستند مثل تحریم بخش 
انرژی ایران، تحریم صنعت خودرو، مالی، بانکی، بیمه ای و بنادر، بر اساس توافقاتی که 
تا الان صورت گرفته است این تحریم ها باید برداشته شود و توافق در مورد آنها وجود 
دارد. در کنار این برخی از اشخاص، افراد و نهادها نیز به صورت خاص مورد تحریم واقع 
شده اند که لیست بلند بالایی است. مذاکرات در مورد این لیست هنوز ادامه دارد. اکثر 
آنها تا الان موافقت شده که از فهرست تحریم ها خارج شوند ولی دیگرانی هستند که 
هنوز به دلایل مختلف در این فهرست حضور دارند و مذاکره برای این قسمت از کار 
هنوز ادامه دارد. امروز تصمیم گرفتیم که مجددا یک توقف بدهیم برای جمع بندی از 
مجموعه بحث هایی که انجام شده است. مذاکره در این دور خیلی فشرده بود و در سطوح 

و قالب های مختلف برگزار شد.«
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